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 کمک به تراکتورسازی  یا زنوزی؟
در روزهای گذشــته که موضوع انتقال باشــگاه 
تراکتور و نیز باشــگاه ماشین سازی که مالک آن هم 
زنوزی است، به شرکت مس ایران یا حداقل دریافت 
کمک از شــرکت مس بــه این باشــگاه خصوصی 
مطرح شــد، دوباره یکی از عجایب دنیای سیاست 
در ایران، یعنی واکنش برخی از نمایندگان مجلس 
بــه این واگذاری بروز کرد. به گزارش رســانه ها، در 
جلسه انتقال یا کمک به باشگاه های ماشین سازی و 
تراکتور سازی، نمایندگان شرکت مس ایران، استاندار 
آذربایجان شــرقی و نمایندگان آذربایجان شرقی در 
مجلس حضور داشــتند؛ درحالی که که نه زنوزی و 
نه نماینده وی در این جلسه حضور نداشتند. گویی 
مالک این دو باشــگاه از نتیجه جلسه کاملا مطمئن 
بودند و نیازی به حضور خود یا نماینده نمی دیدند! 
گفته می شــود باشــگاه تراکتورســازی تبریز بدهی 
بســیار بالایی دارد و قرار است این بدهی به حساب 
شرکت مس ایران منتقل شود. ابهام بعدی که بروز 
کرده، این اســت که طبق اساسنامه صنایع مس، در 
صــورت فعالیت در ورزش حرفــه ای باید تیم های 
زیرمجموعه همگی با نام مس ثبت شده باشند که 
به این معناست که نام باشگاه تراکتورسازی تبریز و 
ماشین سازی باید تغییر کند؛ اما نکته عجیب و غریب 
این ماجرا، هنگامی رســانه ای شد که واکنش های 
تعــدادی از نمایندگان با رنگ و بوی محلی گرایی و 
قومی سازی، حاشــیه های این انتقال را پررنگ کرد. 
پیش از آن، یعنی از ســال ۱۳۸۸ که تراکتورســازی 
به لیــگ برتر فوتبــال کشــور صعود کــرد، اتفاق 
بی سابقه ای در حاشیه این تیم بروز کرد که موجب 
اعتراض بســیاری از ورزش دوســتان شــد؛ حضور 
گروهی از افراطی های قوم گرا و طراحی ها، شعارها 
و تحرکات ضد ملی و مغایر انسجام ملی که بدون 
واکنش جدی مســئولان تیم صــورت گرفت. البته 
ایــن موضوع حتی ابعاد فرامــرزی پیدا کرده و پای 
دخالت محافلــی در ترکیه از جمله برخی نیروهای 
سیاســی حزب حاکم و دیگر احزاب به میان آمد و 
بازتاب مســائل قومی حاشیه این تیم به رسانه های 
آن کشــور طرح شــد، اما در مقابل در داخل کشور 
هیــچ نهــاد مســئولی به خــود زحمت بررســی، 
ریشــه یابی و حقیقت یابی مسائل حاشیه ای این تیم 
را  نداد! در روزهای گذشته نیز نماینده کرمان اعلام 
کرد «از نظر ما قابل قبول نیســت که شــرکت ملی 
مس ۴۰۰ میلیارد تومان از اســتان کرمان برای یک 
تیم فوتبال در اســتان دیگر هزینه کند و این مسئله 
هیچ توجیهی ندارد. شــرکت مس در زمینه گردش 
مالی بر اســاس قانون عمل نکرده اســت و گردش 
مالی بنگاه هــای بزرگ را اگــر در اختیار واحدهای 
کوچک قرار دهیــم، اتفاقات خوبی روی می دهد». 
سخنان نماینده کرمان از ســوی نماینده رفسنجان 
نیز تکمیل شــد که هیچ اعتباری از شرکت مس به 
تیم تراکتور تعلق نمی گیرد. وی گفت: اگر بنا باشــد 
مس تراکتور را بخرد، ممکن اســت شهرهای دیگر 
هم چنین درخواست هایی داشته باشند. وی افزود: 
مســئله تراکتور ارتباطی به مس ندارد، درخواست 
کمک یا مالکیت باید منتفی باشــد؛ چراکه اعتراض 
کارگران مس را در پی خواهد داشت که چرا حقوق 
ما بــرای حمایت از تیمی صرف می شــود که هیچ 
ارتباطی به شــرکت مس ندارد. به دنبال ســخنان 
نماینــدگان اســتان کرمان، موج رســانه ای دیگری 
از ســوی برخی نمایندگان آذربایجــان به راه افتاد. 
فرهنگی، نماینده تبریز گفت: مســئولان اســتان در 
پیگیری توافقات انجام گرفته با شــرکت ملی مس، 
همــراه و متحد هســتند و اظهارنظرهای جنجالی 
نمی  تواند مانع از تحقق نتیجه لازم شــود. نماینده 
ورزقان نیز گفت: در حال حاضر تصمیمات باشگاه 
تراکتور از سوی شــرکت ملی مس گرفته می شود. 
این باشــگاه در مرحله گذار قرار دارد و روند انتقال 
مالکیت بــا همکاری آقای زنوزی انجام می شــود. 
یکــی دیگــر از نماینــدگان تبریــز در مجلــس نیز 
در این باره گفت: ما از وزیر صمت درخواست کردیم 
شــرکت مس ســونگون در قالب مســئولیت های 
اجتماعــی به تراکتور هم کمــک کند. درگیری های 
لفظی تعــدادی از نمایندگان مجلــس در مباحث 
مرتبط بــا وضعیت تراکتور ســازی تبریــز، به نوعی 
معرف حال این روزهای کشور و مجلس شوراست 
که گرفتار چنین حاشــیه های عجیبی شــده است! 
بدون آنکه این نماینــدگان محلی گرا که حمایت از 
دیگــر ورزش های قهرمانی را به کنــاری وانهاده و 
قصد بهره برداری از این حواشــی در جهت کســب 
وجهه اجتماعی در میان فوتبال دوســتان دارند، به 
پیامدهای مخرب و ضد انسجام ملی این رویکردها 
درنگی کرده باشــند. چنین رویدادهایی در مجلس 
کشــور از مشــروطه تا امروز کمتر نمونــه ای دارد! 
گویی در مجلس یعنی نماد قانون و ملی اندیشــی، 
دمیــدن بر محلی گرایی و نه ملی اندیشــی در حال 
عرض اندام اســت. گویی این سرنوشــت مجلسی 
اســت که با محدودیت های بســیار شکل گرفت تا 
به مجلســی یکدست مبدل شــود! با این اوصاف، 
مشــخص نیســت در این مجادلات، آیا قرار اســت 
به زنوزی به عنوان مالک تراکتورســازی کمک مالی 
شود یا تراکتورســازی تبریز از این حال نزار و گرفتار 
مشــکلات پیچیده ناشی از ســوءمدیریت خلاصی 
یابد؟ جــدای از ابهام های فراوان درباره روند تغییر 
مالکیت و حمایت های گروهی از سیاست مداران از 
مالک باشگاه در دهه گذشته، این روزها مسئله این 
اســت: کمک مالی به زنوزی یا رهایی تراکتورسازی 

از حاشیه های ایجادشده؟
* منابع و مآخذ در روزنامه موجود است

رئیسی تأکید کرد
برگزاری حضوری کلاس های درس 

و امتحانات مدارس و دانشگاه ها
ایســنا: رئیس جمهور روز گذشــته در جلسه ستاد  �

ملی مقابله با کرونا با اشاره به اینکه تعطیلی مدارس 
و دانشگاه ها و آموزش غیرحضوری اقتضای وضعیت 
زمان شــدت یافتن شــیوع کرونــا بود؛ امــا باعث افت 
تحصیلی دانش آموزان و دانشــجویان شــد، گفت: در 
وضعیت فعلی با توجه به کاهش چشمگیر موارد ابتلا 
و فوتی، ســتاد ملی مقابله با کرونا تصمیم گرفت که 
کلاس های درس و امتحانات مدارس و دانشــگاه ها به 
شکل حضوری برگزار شود که باید دستگاه های مسئول 
اجرای آن را پیگیری کنند. ابراهیم رئیســی با قدردانی 
از تلاش های همه دســت اندرکاران بخش بهداشــت 
و ســلامت کشــور عنوان کرد: با وجــود کاهش موارد 
بیماری و فوتی همه باید شیوه نامه ها و اصول بهداشتی 
را به دقت رعایت کنند تا زنجیره ســویه جدید بیماری 
کرونا نیز قطع شــود. او با بیان اینکه کارکنان ادارات و 
دســتگاه های دولتی بایــد بیش از دیگــران در رعایت 
دستورالعمل های بهداشــتی کوشا باشند، افزود: طبق 
گزارش های ارائه شده در کشور هیچ کمبودی در زمینه 
واکسن، چه واکسن های ساخت داخل و چه واکسن های 
وارداتی وجود ندارد و از همه دعوت می کنم نسبت به 
تزریق دوز سوم واکسن اقدام کنند تا به شکل مؤثرتری 
از ســلامت جامعه صیانت کنیم.رئیســی از اقدامات 
انجام شــده برای کنترل تردد از مرزهای کشــور تشکر 
و عنــوان کرد: از همه مســئولان مربوطــه و از جمله 
اســتانداران می خواهم که همچنان با حساســیت از 
تــردد در مرزهای کشــور مراقبت کننــد و به ویژه ورود 
افراد را بــه طور دقیق کنترل کنند تا با ورود افراد مبتلا 
به کرونا دچار مشکل نشویم. رئیس جمهور ادامه داد: 
برای  تصمیم گیری درباره محدودیت های وضع شــده 
ورود اتباع برخی کشورهایی که سویه اُمیکرون در آنها 
فراگیر شده، به ایران به وزارت کشور و قرارگاه مربوطه 
واگذار می شــود تا حســب وضعیت نسبت به ادامه یا 
رفع این محدودیت ها تصمیم گیری های مقتضی انجام 
شود. رئیسی همچنین از بررسی های علمی انجام شده 
درباره واکسیناســیون کودکان در برابــر ویروس کرونا 
قدردانــی و عنوان کرد: گزارش خوبی ارائه شــد؛ اما با 
توجه به ســؤالات و مخالفت هایی که همچنان نسبت 
به این موضوع مطرح است، لازم است کار کارشناسی 

در این زمینه ادامه یابد.

دریادار سیاری:
موشک ها موجب شده آسمان 

ایران امن باشد
خانه ملت: رئیس ســتاد و معاون هماهنگ کننده  �

ارتش گفــت: امــروزه آن قــدر موشــک های متعدد 
کوتاه، میان و بلندبرد در اختیار داریم که نشــان دهنده 
توانمندی و اقتدار حوزه پدافندی کشــورمان اســت و 
موجب شده آسمان ایران امن باشد. دریادار حبیب االله 
ســیاری درباره اهمیت موشک های جدید پدافندی که 
به تازگــی به نیــروی دریایی ارتش تحویل داده شــده 
اســت، افزود: موشــک پدافندی در حوزه زمین به هوا 
محســوب می شــود که در بردهای کوتاه، متوســط و 
بلند تولید می شــود تا بتوان از آسمان کشور دفاع کرد. 
او گفت: خوشــبختانه مردم با توانمندی ها، اقدامات و 
خصوصا بــا ارزش فعالیت های نیروی دریایی و ارتباط 
آن با اقتصاد کشور آشنا شــدند. وقتی گفته می شد ۱۰ 
هزار کشــتی نفتکش و تجاری توسط نداجا اسکورت و 
همراهی شده، کسی معنی آن را نمی دانست؛ در واقع 
افراد نمی دانستند دشمن نمی خواست کشتی در بنادر 
کشورمان پهلو بگیرد تا مواد غذایی، گندم، شکر و... که 
در آن زمان نیاز داشتیم، وارد کشور شود تا نهایتا قحطی 
ایجاد شود. همچنین اگر نمی توانستیم نفتکش های مان 
را در مقابل حملات موشکی و هوایی دشمن اسکورت 
کنیم، در حوزه تأمین مالی با مشکل مواجه می شدیم؛ 

زیرا کسی به کشورمان کمک نمی کرد.  

لطف االله سیاهکلی، نماینده قزوین:
با تجمعات مردم حتی بدون تخریب 

هم  برخورد شده است
ایلنا: لطف االله سیاهکلی، نماینده مردم قزوین، گفت:  �

«در سال های اخیر تجمعات مردم حتی در مواردی که 
بدون ســلاح و تخریب هم بوده، با برخورد مواجه شده 
است، بهتر نیست که صبر دستگاه های برقراری نظم و 
امنیت در مقابل اعتراضات مردمی کمی بیشــتر باشد؟ 
اصلا چون حکومت مردمی است، مردم ولی نعمت و 
صاحب کشور و حکومت هستند؛ بنابراین حتما و حتما 
بخش های مختلف نظام که مســئولیت در قبال امنیت 
و نظم دارند، وظیفه دارند که کرامت انســان ها را حفظ 
کنند». او افزود: «فضایی که مردم بتوانند حرف خود را 
بزنند و نظر خود را به گوش مسئولان و مقامات برسانند، 
جزء حقوق مردم است و مردم می توانند استفاده کنند. 
در شــرایطی هستیم که ممکن است به دلیل مشکلات 
فراوان، اقشار مختلف مردم بخواهند اعتراضات خود را 
به شــکل تجمع خیابانی بیان کنند. قانون اساسی هم 
این مسئله را با ذکر دو شرط به رسمیت شناخته است، 
به نظر شما بهتر نیســت که این مسئله اندکی تسهیل 
شود؟». سیاهکلی ادامه داد: «در نظام های دموکراتیک 
مانند ایران که یک نظام دموکراسی پایه و مردم پایه است 
که ما آن را مردم سالاری دینی می دانیم، هم آموزه های 
دینی ما آزادی های مردم را مشروع می د اند، هم قانون 
اساســی ما و نظام جمهوری اســلامی برای مردم این 

آزادی های مشروع را قبول دارد».

سیاست

ادامه از صفحه اول خبر

سال نوزدهم    شماره 4190 یکشنبه   19 دى 1400

سخنگوی شــورای نگهبان در پاســخ به پرسشــی درباره استعفای 
آیــت االله جنتی گفت: تغییری در شــورای نگهبان مطرح نیســت و این 

شایعات غلط است.
هادی طحان نظیف در نشســت خبری خود با عرض تسلیت شهادت 
حضرت زهرا (س) گفت: در فاصله بین نشســت خبری پیشین تا امروز، 
۱۰ طرح و لایحه و دو اساســنامه بررسی شده است. او با اشاره به برخی 
مصوبات شورای نگهبان گفت: لایحه «موافقت نامه بین دولت جمهوری 
اسلامی ایران و افغانستان در خصوص ارتباط بین المللی راه آهن» اخیرا 
تأیید شــد. همچنین طرح «تســهیل صدور مجوزهای کسب و کار» که در 
مرحله قبل با اشکالات و ابهاماتی مواجه شده بود، هنوز دو ابهام و یک 
ایراد آن باقی مانده اســت و به مجلس بازگشــت داده می شود. لایحه 
«اصلاح قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز» نیز با چند اشکال روبه رو است 

که اگر اشکالات آن از سوی مجلس مرتفع شود، تأیید خواهد شد.
وی در پاســخ به پرسشــی درباره اختیار مجلس بــرای قانون گذاری 
راجع به شــفافیت مصوبات شورای نگهبان گفت: ما در شورای نگهبان 
با هر چیزی که منع شــرعی و قانونی نداشته و مفید باشد موافقیم، ولی 
اینکــه دقیقا چــه طرحی به تصویب مجلس می رســد و چه نهادهایی 
را شــامل می شــود، نمی دانیم؛ اما شــورای نگهبان در عرصه شفافیت 

همیشه پیشتاز بوده است.
ســخنگوی شــورای نگهبان افزود: طــرح بعدی، «نحــوه انتصاب 
اشخاص در مشاغل حساس» است که چند سال قبل به شورای نگهبان 
ارســال شــده بود و با اشکالاتی مواجه شــد و در نهایت در این مجلس 
دوباره بررســی شــد که هنوز با اشــکالاتی مواجه اســت. طرح بعدی، 

«ســاماندهی صنعت خودرو» اســت که با اصلاحات مجلس، ابهامات 
شــورای نگهبان از بین رفت؛ اما هیئت عالی نظارت مجمع تشــخیص 
مصلحــت نظــام، نامه ای را برای ما ارســال کردند و مــا موضوع را به 

مجلس منعکس کردیم.
وی در پاســخ بــه ســؤالی دربــاره درخواســت برخــی نامزدهای 
ریاست  جمهوری درباره دلایل رد صلاحیت و امکان اصلاح قانون گفت: 
ما همیشه از اصلاح قانون انتخابات استقبال کردیم و در یک ماه گذشته 
چند عضو شــورای نگهبان این موضوع را گفتند؛ طبیعتا اگر قانون تغییر 

کند، ما پایبند هستیم.
طحان نظیف در پاســخ به پرسشــی درباره دیدار آیــت االله اعرافی با 
نمایندگان مجلــس گفت: این دیدارها در چارچــوب وظایف تخصصی 
اعضای شــورای نگهبان در ارتباط با مجلس اســت که نظرات رد و بدل 
می شــود و امیدواریم دیدار اعضای شورای نگهبان با نمایندگان مجلس 
موجب بالا رفتن کیفیت مصوبات شــود. او در پاســخ به ســؤالی راجع 
به مهم ترین الزامات شــورای نگهبان برای بررســی بودجه ۱۴۰۱ گفت: 
الزامات کلی ما راجع به همه مصوبات روشــن اســت که شرع و قانون 
است. بودجه باید تفصیلی باشد؛ یعنی ریز هزینه ها در بودجه ذکر شده 
باشــد. همچنین باید جامعیت و تعادل بیــن هزینه ها و درآمدها وجود 
داشــته باشــد. موارد غیر بودجه ای نیز نباید در بودجه ذکر شود و اینها 

اصولی است که مکررا با ایراد شورای نگهبان روبه رو شده است.
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به پرسشی درخصوص رفع ایراد 
طرح تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار گفت: اینکه راهکار چه چیزی 
اســت، با مجلس اســت. البته ما در مجلس حضور پیدا می کنیم و آن 

را تبیین می کنیم. ایراد شــورای نگهبان روشــن اســت. باید ساماندهی 
در خصوص قضات صورت بگیرد؛ اما نحوه ساماندهی بر عهده مجلس 

است.
او در پاســخ به ســؤالی راجع به ثبت حقوق اعضای شورای نگهبان 
در ســامانه ثبت حقوق دســتگاه ها گفت: ما هم زمان با بقیه دستگاه ها 
اقدام به ثبت حقوق کردیم؛ اما این مصوبه با شــروع دولت جدید اجرا 
شــد. ما نســبت به این موضوع مخالفتی نداشتیم و خودمان آن را تأیید 
کردیم. اجرا نشــدن این موضوع به این دلیل بود که هنوز مصوبه اجرائی 

نشده بود.
طحان نظیف در پاسخ به این سؤال که دبیرکل حزب مؤتلفه گفته اند 
در زمان انتخابات مجلس طبق گفت وگویی با شــورای نگهبان به ایشان 
گفته شــده هرکس از این حزب کاندیدا شــود تأیید خواهد شــد، گفت: 
ما همواره گفته ایم درهای شــورای نگهبان برای احزاب شناســنامه دار 
و اشــخاص سیاســی باز اســت. ما یکی از ارکان مردم سالاری را احزاب 
می دانیــم و ایــن گفت وگو همواره وجود داشــته اســت و ما مطالب و 
دغدغه های آنها را می شــنویم و معنای این موضوع نگاه سهمیه ای به 
احزاب نیســت. نظام انتخاباتی ما این موضوع را تأیید نمی کند و نظام ما 

شخص محور است.
طحان نظیف در خصوص آخرین وضعیت مصوبه طرح رتبه بندی معلمان 
گفت: این طرح به شورای نگهبان ارسال شده و در حال رسیدگی به آن هستیم. 
ماهیت این مصوبه، لایحه اســت و بخشــی از بار مالی آن را دولت تقبل کرده 
است؛ اما در خصوص بخش دیگر آن نیز خودمان ابهام داریم. ان شاءاالله پس از 

بررسی های نهایی، نتیجه را اعلام می کنیم.

سخنگوی شورای نگهبان:
استعفاى آیت االله جنتى شایعه است

شرق: رئیس سازمان انرژی اتمی دولت سیزدهم 
که تــا چند ماه پیــش وزیر راه و شهرســازی دولت 
حســن روحانی بود، در گفت وگــوی تلفنی با برنامه 
«ســلام ســردار» به فعالیت هــای فضایی کشــور 
پرداخت و هرچند نامی از فرد خاصی نبرد اما برخی 
را «نــادان» خطاب کــرد که بــا بی مهری های خود 
بــه این صنعت ضربه زدند. محمد اســلامی در این 
گفت وگو بــه حضورش در دولــت احمدی نژاد هم 
اشــاره کــرده و گفته: «زمانی که ما در ســال ۱۳۸۸ 
موفق شــدیم ماهــواره امید را در فضــا قرار دهیم، 
به صورتی باورنکردنی ادبیات دنیــا با ما تغییر کرد. 
زمانــی که این اتفــاق افتاد، من معــاون وزیر دفاع 
بودم و در سفری که به یکی از کشورهای شرق آسیا 
داشــتم، یکی از مقامات عالی رتبه این کشــور گفت 
که ما واقعا متحیریم. شــما در تحریم و با این همه 
مزاحمتی که برایتان وجود دارد، الان در فضا هستید 

و ماهواره تان را به فضا فرستادید».
او از ادامه این مســیر با تأســف یاد کرده و گفته: 
«متأســفانه اگر برخلاف منویات رهبر معظم انقلاب 
اســلامی، نوســانات و بی مهری هایــی نســبت به 
فناوری های ســطح بــالا و فضایی در کشــور انجام 
نمی شد و برخی افراد با نادانی به این حوزه ها ضربه 
نمی زدنــد، امروز در علوم و فنــاوری فضایی خیلی 

جلوتر بودیم و پیشرفت بیشتری کرده بودیم».
هرچند وزیر ســابق دولت روحانــی، تلاش کرد 
نامی از فردی نبرد و تنها با ایما و اشــاره منظور خود 
را برساند اما دو نماینده مجلس در چند روز گذشته 
بــا نام بردن از حســن روحانی رســما او را متهم به 

کم کاری کردند.
مجتبی ذوالنوری، عضو کمیســیون امنیت ملی 
مجلس کــه با آتش زدن برجــام در صحن پارلمان، 
دشمنی خود با دولت حســن روحانی را نشان داده 
بــود، در مصاحبــه ای مدعــی شــده در دولت های 
یازدهم و دوازدهم هر تحقیق، توسعه و پیشرفتی که 
منجر به نگرانی غرب و آمریکا می شــد و ممکن بود 
در روند اجرای برجام اثر بگذارد، متوقف نگه داشته 
می شــد و دولت محدودیت هایی در رشد و پیشرفت 

آن حوزه ایجاد می کرد.
او در گفت وگو با خبرگزاری ایرنا گفته: «در همان 
دوره قرار بود موشکی با حضور رئیس جمهور تست 
شــود اما نه تنها شــخص رئیس جمهور در مراســم 
تســت پرواز موشــک حضور نیافت، بلکه با حضور 
وزیر دفاع در این مراسم نیز مخالفت کرد. وزیر دفاع 
وقت با وجود ممانعت رئیس جمهور، با مســئولیت 
خودش در مراسم تست موشک حضور یافت و بعد 

هم مورد سرزنش رئیس جمهور قرار گرفت».
ذوالنــوری همچنیــن مدعی اســت کــه دولت 
روحانی برای اینکه حسن نیت خود را به غرب نشان 
دهد، مانع رشد و پیشرفت علوم فناوری فضایی شد 
و بودجه های مربوط به تحقیق و توســعه در این دو 
حوزه را به شــدت کاهش داد و این دو حوزه آسیب 

دید.
رئیس ســازمان انرژی اتمی دولــت احمدی نژاد 
نیز کــه اکنون در مجلــس عضو کمیســیون انرژی 
است هم با ایرنا گفت وگو کرده و مدعی شده دولت 
حسن روحانی جلوی طرح ها و ایده های دانشمندان 
دانشــجویان در صنعــت فضایــی و هســته ای  و 
سنگ اندازی کرده و باعث مهاجرت نخبگان از کشور 

شده است.
فریدون عباسی، گفته دولت روحانی با استراتژی 
خاص سیاســی و اقتصادی به مســائل راهبردی که 
ســبب افزایش قدرت ایران در جهان می شد، توجه 

نداشت و صنعت فضایی کشور را به عقب راند.
او همچنین مدعی شــده دولت روحانی ســاخت 
هواپیمای ۱۴۰ را متوقف کرد و چیزی هم جایگزین آن 
نشــد. این گونه بود که وزیر سابق دولت روحانی راه را 
برای منتقدان او باز کرد تا عملکرد او را زیر سؤال ببرند.

پاسخ آذری جهرمی به ادعای بهادری جهرمی
پنجم آذر بود که خبر رسید اولین جلسه «شورای 

عالی فضایی» در دولت سیزدهم و با حضور ابراهیم 
رئیسی برگزار شده است و برخی خبرگزاری ها بر این 
نکتــه مانور دادند که این جلســه بعــد از یک وقفه 
۱۰ســاله تشکیل شــده و معنی آن این بود که در دو 
دولت حسن روحانی هیچ گاه چنین جلسه ای برگزار 

نشده است.
محسن دهنوی، عضو هیئت رئیسه مجلس نیز به 
این جلســه واکنش نشــان داده و گفته بود: «دولت 
روحانی در یک توافق پشــت پرده کاملا بی سر و صدا 
صنعــت فضایی را به تعطیلی کشــاند اما رئیســی 
جلسه شورای عالی فضایی را تشکیل داد. جمهوری 
اســلامی ایــران باید به ریــل قبلی خــود در عرصه 
فضایی بازگردد و ما باید شــاهد رشد و توسعه کشور 

در عرصه صنعت فضایی باشیم».
برگزاری جلسه شورای عالی فضایی چنان بود که 
حتی علی بهادری جهرمی، ســخنگوی دولت نیز به 
وجد آمده در توییتی نوشت: «برگزاری جلسه شورای 
عالی فضایی پس از ۱۰ سال نویدبخش آینده روشن 
فضایی ایران اســت که می توانــد در بهبود کیفیت 
محیط زیســت، مخابرات، مدیریت آب و کشــاورزی، 
دریانوردی، هواشناســی و... مؤثر باشــد. ان شاءاالله 
عقب افتادگــی ســال های اخیــر کشــور در صنعت 
فضایــی جبران و از دانشــمندان ایرانــی این عرصه 

حمایت خواهد شد».
اما همین توییت با واکنش تند همشــهری او که 
در دولت دوم حسن روحانی وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات بود مواجه شد و محمدجواد آذری جهرمی 
تعطیل بودن صنعت فضایی در دولت قبل را تکذیب 
کرد. او در یادداشــتی نوشــت: «مدت هاســت دیگر 
اخبار رســمی را جدی پیگیری نمی کنم، اما دیشــب 
تصویر دو توییت از چهره های رســمی و رســانه ای 
دولت ســیزدهم، توســط یکی از وزرای سابق، برایم 
ارســال شد که محتوای آن این بود که رئیس جمهور 
از دســتاوردهای فضایی بازدید کرد، این دستاوردها 
امیدوارکننده بود و دولت ســیزدهم هم با تشــکیل 
شــورای عالی فضایــی به تعطیلی ۱۰ســاله برنامه 
فضایی خاتمــه خواهد داد». وزیر ســابق ارتباطات 
در ادامه پرســش های زیر را مطرح کرده اســت: «۱. 
اگر برنامه فضایــی تعطیل بود، رئیس جمهور از چه 
چیزی بازدیــد کرد که امیدوارکننده بود؟ آن شــش 
ماهــواره آماده پرتــاب و خود ماهواره بر ســیمرغ و 
ذوالجناح که بازدید شــد و امیدواری ایجاد کرد؛ در 
کــدام دولت طراحی و ســاخته شــد؟ قراردادهای 
خارجــی خرید ماهواره هــای GEO و LEO ایران در 
چه زمانــی منعقد و بــا همه دشــواری های مالی، 

پرداخت ها انجام شد؟».

آذری جهرمی در پایان نیز نوشــت که تلاش شما 
برای توسعه صنعت مهم فضایی قابل تقدیر است، 
اما به فرمایــش امیرالمؤمنیــن(ع) انصاف ورزیدن، 

زینت و زیور فرمانروایی و حکومت است.
روزی که صالحی فریاد کشید

دســتاوردهای «صنعت فضایــی» تنها نمونه ای 
نیســت که منتقدان دولت حســن روحانــی به آن 
تاخته اند؛ بعــد از ماجراهای برجام بود که مخالفان 
آن بارها مدعی شدند که دولت «صنعت هسته ای» 
کشور را تعطیل کرده و از ریختن سیمان در رآکتورها 
گفتــه بودند. ســخنانی که برای دولــت و علی اکبر 
صالحی رئیس ســازمان انرژی اتمی دولت روحانی 
سخت آمده بود. او از اینکه برخی نمایندگان به ویژه 
مرحوم روح االله حسینیان به او و برجام حمله کرده و 
مدعی شده بودند که دولت صنعت هسته ای کشور 
را معامله کرده اســت، آزرده شــده بود. صالحی در 
جلســه علنی مجلس نهم در مهر ماه سال ۹۴ و در 
جریان مذاکرات مربوط به مذاکرات هســته ای فریاد 
کشیده بود: «واالله، واالله، واالله، در مسائل هسته ای نه 
با کندی روبه رو خواهیم شد، نه با توقف. آب سنگین 
مــا خواهد بود، تحقیقات ما ســر جای خود خواهد 

بود. غنی سازی خواهد بود و اجرا خواهیم کرد».
او در کتــاب خاطرات خود با عنــوان «گذری در 
تاریخ»، درباره اتفاقات آن روز و واکنش های منتقدان 
برجام نوشته است: «روز تصویب برجام در مجلس 
تعدادی به ما خسته نباشید می گفتند و عده دیگری، 
کنایــه می زدند. در آن زمان، عزیزان مخالف با منتقد 
خوب یارگیری کــرده بودند؛ یعنی همــه جایگاه ها 
حتی هیئت رئیســه را هم در اختیار داشتند، عملکرد 
ایشــان خیلــی جالب بــود. خیلی خــوب کار کرده 
بودند تا برجام را زمین بزنند. عده ای از دوســتان هم 
می آمدنــد و می گفتند: «تو خــودت را کنار بکش». 
متأسفانه برخی مســئله را شخصی کرده بودند. من 
به آنها گفتم خودت را کنار بکش چه معنایی دارد؟ 
چرا مسئله را شــخصی می کنید؟ ما مسئول هستیم 
و مسئولیت داریم. مقامات بالادستی برای ما تعیین 
تکلیــف کرده اند. مــن که بدون اجــازه وارد مذاکره 

نشد ه ام».
او در ادامه نوشته است: «مگر آدم در این سن و 
سال می خواهد چند سال دیگر عمر کند که «خائن» 
هم خوانده شــود؟ گاهی می گویند که ما شــوخی 
کردیم و چرا به شــما این چنین بر خورده است؟ اگر 
با این نســبت ها به آدم بر نخــورد، پس چه چیزی 
و چــه کلمه دیگری باید گفته شــود تــا به آدم بر 
بخورد؟... مرحوم حجت الاسلام حسینیان هم پا را 
فراتر گذاشــت و قصد عصبانی کردن من را داشت. 

البته بعدها ایشــان به این موضوع اعتراف کردند. 
آقای دکتر ظریف هم مدام متذکر می شــد که آقای 
صالحی آرام باشــید و به خود نگیرید. هر باری که 
من می گفتم: «حاج آقای حسینیان این گونه نیست 
که می گویید». ولی ایشان پافشاری می کرد و بحث 
و مجادله را تمام نمی کرد... در آن روز مجلس، من 
دائم شرح می دادم که وضعیت این گونه نیست که 
شــما می گویید اما گوششان بدهکار نبود. در مقابل 
استدلال ها تهدیدمان می کردند و می گفتند: «ما به 
ســراغ شــما می آییم و نابودتان می کنیم». من در 
پاسخ مرحوم حســینیان می گفتم: «این حرف ها را 
نگویید؛ زیرا درســت نیست. شما روحانی هستید و 
لباس مقدس بر تن دارید. شما باید مردم را به دین 
و اخلاق دعــوت کنید». در آخر مرحوم حســینیان 
گفت:«واالله من شــماها را در سیمان دفن خواهم 
کرد». من به او گفتم: «نگو واالله، زیرا نباید کلمه االله 

را به استهزا گرفت».
علی اکبر صالحی خاطره آن روز را این گونه پایان 
می دهــد: «پس از آن جلســه ضربــان قلب من به 
شــدت بالا گرفته بود، به دفتر آمــدم و با قرص آرام 
شــدم. فردای آن روز به من اطلاع دادند که مرحوم 
حسینیان به دلیل عارضه قلبی راهی بیمارستان شده 
اســت. با شــنیدن این خبر تعجب کردم که من باید 
با آن ضربان قلب بالا و فشــار عصبی به بیمارستان 
می رفتم، نه ایشــان، تصمیم گرفتم به عیادت ایشان 
برم. در گفت وگویی که با هم داشــتیم ایشان گفت: 
«بعد از آنکه از مجلس شورای اسلامی خارج شدم، 
خدا را برای رأی آوردن برجام شــکر کردم». این عین 
عبارتی اســت که ایشــان به من گفتند. در ادامه هم 
اشــاره کردند که رأی آوردن برجام در صحن مجلس 
شــورای اســلامی را از الطاف خفیه الهی می دانم. 
بنده نیز در پاسخ به ایشــان گفتم: «آقای حسینیان! 
شما به عنوان منتقدی که ممکن است نگران توقف 
پیشرفت هســته ای کشــور باشــد، بدانید که چنین 
اتفاقی نخواهد افتاد و برعکس صنعت هسته ای ما 
معنا پیدا می کند و در مسیر صحیح خود قرار خواهد 
گرفت؛ در مســیری کــه هزینه و فایده آن درســت 
باشــد». پس از این گفت وگــوی صمیمانه، در کمال 
تعجب، دیــدم که مرحوم حســینیان فردای عیادت 
من از ایشــان، حرف خود را تغییــر داد که من دیگر 

واکنشی نشان ندادم».
رئیس سازمان انرژی اتمی دولت حسن روحانی، 
شهریور سال ۹۸ نیز مجبور شد یک بار دیگر در پاسخ 
به مجری شــبکه افق تلویزیون بــه ماجرای آن روز 
اشــاره کند. این مجری در توییتی نوشته بود: «آقای 
صالحی! یادتان هســت سال ۹۴ گفتید: «واالله، واالله، 
واالله (بــا برجام) در هســته ای نه با کنــدی روبه رو 
خواهیم شــد نه با توقف و تحقیقاتمان ســر جایش 
خواهد بــود؟» پس چرا رئیس جمهور گام ســوم را 
پایان دادن به محدودیت های تحقیق و توسعه اعلام 
کــرد؟ واالله، واالله، واالله در تاریخ ثبت شــد که چقدر 

دروغ گفتید!».
صالحی نیز در پاسخ به این ادعا به طعنه نوشت: 
«دروغ از گناهان کبیره است و این اتهام بزرگی است 
کــه زده اید. اگر این تهمت را از ســر ناآگاهی زده اید 
از شــما می خواهم که بیشــتر و عمیق تر در مسائل 
تخصصی مداقــه و مطالعه کنید که مثل داســتان 
ریختن ســیمان در چاله رآکتور و فتوشــاپ کردن آن 
نشود. اگر آگاهانه برای بی حیثیت کردن، آن هم برای 
مقاصد و امیال سیاسی این حرف را زده اید، بنده فکر 
کنم که به عنــوان یک بنده ناچیز خــدا، این قدر نزد 
او حق دارم که شــکایت از شــما را نزد او ببرم و به 

عدلش او را سوگند دهم».
این روزها مجلســی ها از یک طــرف و دولتی ها از 
طرف دیگر در حال انتقادهای تند و تیز به دولت سابق 
هستند و بعید است این روند فعلا متوقف شود، حال 
باید دید به جز رقبای انتخاباتی  حسن روحانی باز هم 
از طرف یــاران دولت روحانی به رقبــا پاس گل داده 

خواهد شد؟

آیا حسن روحانی صنعت فضایی و هسته ای را تعطیل کرده بود؟

اتهامات عجیب
پاس گل وزیر حسن روحانی به رقبا


